



Africa Prepares for the Synod on Synodality

THE REVISION OF THE RATIO FUNDAMENTALIS INSTITUTIONIS SACERDOTALIS IN A MISSIONARY SYNODAL PERSPECTIVE

Friday, 19th July 2024
5 PM EAT, 4 PM Rome, 3 PM Nigeria

Meeting ID:
81105097528
Passcode: 638448



Learn More: <https://pactpan.org/synodal-conversations/>





L'Afrique se prépare au Synode sur la synodalité

LA RÉVISION DE LA **RATIO** **FUNDAMENTALIS INSTITUTIONIS** **SACERDOTALIS** DANS UNE **PERSPECTIVE SYNODALE** **MISSIONNAIRE**

Vendredi 19 Juillet 2024
17h00 EAT, 16h00 Rome, 15h00 Nigeria

Meeting ID:
81105097528
Passcode: 638448



Learn More: <https://pactpan.org/synodal-conversations/>

@Pactpan

@PanAfricanTheo

@Pactpan_official

pactpan.org



PARTNERS



aciafrica
Association for Catholic Information in Africa





AN AFRICAN PALAVER SERIES ON THE FUTURE OF THE CHURCH IN AFRICA

7th June –
Sept 6th 2024
Scan QR to Learn more



African Church prepares for the synod Week 7: 19 July 2024

The revision of the Ratio Fundamentalis Institutionis Sacerdotalis in a missionary synodal perspective

The Synthesis Report explicitly formulates the request “that seminaries or other courses of formation for candidates for the ministry be linked to the daily life of the communities” (SR 11e). It also asks that “candidates for ministry, before embarking on specific paths, should have matured a real, albeit initial, experience of Christian community” and that the formation path should not create “an artificial environment, separate from the common life of the faithful” (SR 14n). Finally, it emphasizes the importance that “the experience of encounter, of sharing life and of service to the poor and the marginalized should become an integral part of all formation paths [...] especially for candidates to the ordained ministry and consecrated life” (SR 4o).

Formation for ordained ministry and in ordained ministry (i.e. ongoing formation) must be embedded in the web of relationships that make up the Church and make it a “sign and instrument” of the union of God with humanity and of human persons with each other. Currently for the Latin Church, the profile of formation for ordained ministry is indicated by the Ratio Fundamentalis Institutionis Sacerdotalis. The gift of vocation, published in 2016 by the then Congregation for the Clergy. This applies to countries under the jurisdiction of the Dicastery for the Clergy, and partially for the territories under the jurisdiction of the Dicastery for Evangelisation (Section for First Evangelization and the New Particular Churches), for Institutes of Consecrated Life and Societies of Apostolic Life for Clerical Associations that can incardinate clerics, for Military Ordinariates and Personal Ordinariates, as well as for houses of formation for movements and new ecclesial communities. Episcopal Conferences have the task of drafting their own Ratio Nationalis (cf. Optatum totius 1; CIC can. 242, § 1).

During the IMBISA workshop for Formation of future priests for a Synodal Church, participants emphasized the inclusion of women in priestly formation in seminaries in Africa. They also called for a shift from seminaries to Catholic institutions of higher education- future priests should study alongside the laity in an environment that represents what they will face as priests. It is important that seminary formation becomes integrated and embedded in the community. Communities must accompany their future priests in their formation years.

Our palaver will be divided into two sessions. In the first session, we look at the seminary formation in Africa today and what is working and what is not working based on experiences from different parts of Africa. We wish to focus on integral formation and maturity of candidates capable of preparing them to meet the new context of pastoral ministry in a changing and pluralistic society in this digital age.

In the first part, two African theologians and formators will help us to understand the experience of formation in Africa. Fr Callisto Locheng and Fr Segeja could each of us in 7 minutes help us to understand what is working or not working in the current formation of seminarians in Africa. Particularly, which aspects, criteria, provisions of the current Ratio Fundamentalis correspond to a missionary synodal Church, and which are most in need of being rethought?

In the second part, we examine the Ratio Fundamentalis and ask the question what are the new things being proposed and how can we contextualize formation in Africa using the Ratio Fundamentalis to better connect with the needs, pastoral priorities and challenges facing Africa today as identified in the Kampala documents, African Synod I&2 and the many proposals of many lay sodalities in Africa? Fr Vitalis Anaehobi and Bishop Masondore will be offering some insights to help our shared engagement with this important question

--Sheila Pires and Stan Chu Ilo

PARTNERS





UNE SÉRIE DE PALABRES AFRICAINES SUR L'AVENIR DE L'ÉGLISE EN AFRIQUE

7th June -
Sept 6th 2024
Scan QR to Learn more



L'Église Africaine se prépare pour le Synode Semaine 7 : 19 juillet 2024

La révision de la Ratio Fundamentalis Institutionis Sacerdotalis dans une perspective synodale missionnaire

Le rapport de synthèse formule explicitement la demande « que les séminaires ou autres cours de formation pour les candidats au ministère soient liés à la vie quotidienne des communautés » (RS 11e). Il demande également que « les candidats au ministère, avant de s'engager dans des parcours spécifiques, aient mûri une expérience réelle, quoique initiale, de la communauté chrétienne » et que le parcours de formation ne crée pas « un environnement artificiel, séparé de la vie commune des fidèles » (RS 14n). Enfin, il souligne l'importance que « l'expérience de la rencontre, du partage de la vie et du service des pauvres et des marginalisés devienne partie intégrante de tous les parcours de formation [...] en particulier pour les candidats au ministère ordonné et à la vie consacrée » (RS 4o).

La formation au ministère ordonné et dans le ministère ordonné (c'est-à-dire la formation continue) doit être intégrée dans le réseau de relations qui constituent l'Église et en font un « signe et un instrument » de l'union de Dieu avec l'humanité et des personnes humaines entre elles. Actuellement, pour l'Église latine, le profil de la formation au ministère ordonné est indiqué par la Ratio Fundamentalis Institutionis Sacerdotalis. Le don de la vocation, publié en 2016 par la Congrégation pour le clergé. Ceci s'applique aux pays sous la juridiction du Dicastère pour le Clergé, et partiellement aux territoires sous la juridiction du Dicastère pour l'Évangélisation (Section pour la Première Évangélisation et les Nouvelles Églises Particulières), pour les Instituts de Vie Consacrée et les Sociétés de Vie Apostolique, pour les Associations Cléricales qui peuvent incardiner des clercs, pour les Ordinariats Militaires et les Ordinariats Personnels, ainsi que pour les maisons de formation pour les mouvements et les nouvelles communautés ecclésiales. Les Conférences épiscopales ont la tâche de rédiger leur propre Ratio Nationalis (cf. Optatum totius 1 ; CIC can. 242, § 1).

Au cours de l'atelier IMBISA sur la formation des futurs prêtres pour une Église synodale, les participants ont mis l'accent sur l'inclusion des femmes dans la formation sacerdotale dans les séminaires en Afrique. Ils ont également demandé que les séminaires soient remplacés par des institutions catholiques d'enseignement supérieur - les futurs prêtres devraient étudier aux côtés des laïcs dans un environnement qui représente ce à quoi ils seront confrontés en tant que prêtres. Il est important que la formation au séminaire soit intégrée et ancrée dans la communauté. Les communautés doivent accompagner leurs futurs prêtres dans leurs années de formation.

Notre palabre sera divisée en deux sessions. Dans la première session, nous examinerons la formation au séminaire en Afrique aujourd'hui, ce qui fonctionne et ce qui ne fonctionne pas sur la base d'expériences provenant de différentes parties de l'Afrique. Nous souhaitons nous concentrer sur la formation intégrale et la maturité des candidats afin de les préparer à faire face au nouveau contexte du ministère pastoral dans une société changeante et pluraliste à l'ère du numérique.

Dans la première partie, deux théologiens et formateurs africains nous aideront à comprendre l'expérience de la formation en Afrique. Le père Callisto Locheng et le père Segeja pourraient chacun en 7 minutes nous aider à comprendre ce qui fonctionne ou ne fonctionne pas dans la formation actuelle des séminaristes en Afrique. En particulier, quels aspects, critères, dispositions de l'actuelle Ratio Fundamentalis correspondent à une Église synodale missionnaire, et lesquels ont le plus besoin d'être repensés ?

OUR PARTNERS



Association for Catholic Information in Africa





UNE SÉRIE DE PALABRES AFRICAINES SUR L'AVENIR DE L'ÉGLISE EN AFRIQUE

7th June -
Sept 6th 2024
Scan QR to Learn more



Dans la deuxième partie, nous examinons la Ratio Fundamentalis et posons la question de savoir quelles sont les nouvelles choses proposées et comment nous pouvons contextualiser la formation en Afrique en utilisant la Ratio Fundamentalis pour mieux répondre aux besoins, aux priorités pastorales et aux défis auxquels l'Afrique est confrontée aujourd'hui, tels qu'identifiés dans les documents de Kampala, le Synode africain I&2 et les nombreuses propositions de nombreuses sodalités laïques en Afrique. Le père Vitalis Anaehobi et l'évêque Masondore proposeront quelques idées pour nous aider à répondre à cette importante question.

--Sheila Pires et Stan Chu Ilo

Learn More: <https://pactpan.org/synodal-conversations/>

OUR PARTNERS



aciafrica
Association for Catholic Information in Africa

